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در دیدار معاونان و مدیران 
وزارت اطلاعاتدرخواست کمک پزشکیان از اطلاعات مطرح شد

رئیس جمهــور ضمن تشــکر از تلاش 
و فعالیــت گمنامانــه کارکنــان و مدیران 
وزارت اطلاعات، گفت: اجر شــما به خاطر 
اعتقادتان به خداســت. دشــمن خارجی 
نمی توانــد ما را به زانــو درآورد و با قدرت 
پیــش خواهیــم رفت. بــه گزارش ایســنا، 
مســعود پزشــکیان در دیدار بــا معاونان 
و مدیــران وزارت اطلاعــات به مناســبت 
چهلمین سال تأسیس این وزارتخانه، قدم 
اول برای مقابله با دشمن را ایجاد انسجام 
و وحدت در داخل کشور دانست و تصریح 
کــرد: اگر مــردم را همراه خودمــان کنیم، 
هیــچ قدرتی نمی تواند مــا را زمین گیر کند 
و مشــکل هم پیدا نمی کنیم. باید مردم را 
داشته باشیم و مشــکلات مردم را مشکل 
خودمــان بدانیم و برایش راه حل داشــته 
باشــیم. باید در عمل هرچــه را که گفتیم، 
همان طور عمل کنیم. رئیس جمهور با تأکید 
بر ضرورت ایجاد امید در جامعه افزود: باید 
کاری کنیم که مردم نســبت به حکومت و 
نســبت به آینده کشور امیدوار شوند. من از 
شما برای ایجاد امید، آرزو و پایبندی مردم 
به کشور کمک می خواهم؛ باید بررسی شود 
آیا به افرادی که مسئولیت داده ایم، درست 
کار کرده اند یا نه. باید جواب بدهیم که چرا 

قدرت داشتیم، ولی مشکل را حل نکردیم. 

باید در عمل ببینندمردم خروجی کارهای ما را معاون رئیس جمهور:
امور توســعه  معاون رئیس جمهور در 
روســتایی و مناطــق محروم کشــور با بیان 
اینکه شــعار دولت وفاق انجــام کار تیمی 
اســت و مردم خروجی کارهای مــا را باید 
در عمــل ببیننــد، گفــت: بهتریــن فرصت 
طلایی بــرای ســرمایه گذاری، بهره مندی از 
ظرفیــت مشــارکت اجتماعــی و فرهنگی 
مردم است. عبدالکریم حسین زاده در جمع 
مدیران خراســان شــمالی توانمندسازی و 
محرومیت زدایــی را از اصول اساســی کار 
رئیس جمهــور برشــمرد و افــزود: دولت 
پاشنه آشیل کشور را عدم توسعه در مناطق 
محروم و روســتایی می دانــد. او ادامه داد: 
در حال حاضر روند برنامه ریزی برای توسعه 
روستاها شــتاب گرفته و اجرای برنامه های 
متنوع در دســتور کار اســت. حســین زاده،  
زندگی مسالمت آمیز اقوام مختلف خراسان 
شمالی را ستودنی دانست و گفت: با وجود 
اقوام مختلف، سطح مشــارکت اجتماعی 
مردم خراســان شمالی بالاســت که نقطه 

قوت تلقی می شود. 

شرق: بیست و پنجمین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات ۱۰۴ نفر از اعضای 
سازمان مجاهدین خلق موسوم به منافقین و همچنین ماهیت این سازمان 
به عنوان یک شخصیت حقوقی، در شعبه یازدهم دادگاه کیفری یک استان تهران 
برگزار شد. در این جلسه، مبحث عملیات مهندسی گروه مجاهدین خلق از نکات 
مهم  بود که وکیل شکات با معرفی کتاب «عملیات مهندسی» در دادگاه گفت: این 
کتاب تمام مدارک و مسائل مربوط به عملیات های مهندسی را مستندسازی کرده 
اســت. این کتاب توسط انتشارات مرکز اسناد انقلاب اســلامی منتشر شده است. 
کاظمــی همچنین بــا معرفی کتابــی با عنوان «شــکنجه» بیان کــرد: این کتاب 
در خصوص افرادی که تحت عملیات مهندســی شکنجه شــده اند، توضیح داده 
اســت و عملیات مهندسی را به صورت مستند و بر اساس اعترافات افرادی که از 
سازمان منافقین دستگیر شده اند، تشریح کرده است. وکیل شکات در ادامه گفت: 
در تشــریح اجرای عملیات مهندســی و جنایات صورت گرفته در خصوص شهید 
عباس عفت روش، یکی از قربانیان گروهک منافقین، در جلسه گذشته توضیحاتی 
داده شد. در این جلسه به ابعاد مختلف اقدام گروهک منافقین در ربایش، شکنجه 
و ترور دو نفر از پاسداران کمیته انقلاب اسلامی به نام های طالب طاهری و محسن 
میرجلیلی در عملیات موسوم به عملیات مهندسی خواهیم پرداخت. وی گفت: 
حســب اعترافات اعضای دستگیر شده سازمان منافقین، مرکزیت سازمان به دنبال 
ضربات پی درپی به بدنه سازمان که منجر به دستگیری تعداد زیادی از اعضای آن 
شــده بود و همچنین به منظور شناســایی عوامل این موضوع، اقدام به شناسایی، 
ربایش و شــکنجه افراد دارای ظاهر مذهبی برای جمع آوری اطلاعات کرده بود. 
کاظمی، وکیل شکات گفت: اعضای اصلی سازمان نسبت به آماده بودن خانه های 
تیمی به منظور شــکنجه افراد و همچنین فراهم کردن آلات و ابزار شــکنجه افراد 
اقدام می کردند. وقتی می خواســتند افراد را شــکنجه کننــد، خانه های خاصی را 
مشخص و آنها را تجهیز می کردند؛ برای مثال خانه ای را آماده کردند تا صدا از آن 
خارج نشــود. وی گفــت: متهم مهران اصدقــی، از فرماندهــان نظامی گروهک 
 منافقین، در آن برهه زمانی در توجیه این اقدامات در اظهارات خود می گوید   هدف 
منافقین بعد از پیروزی انقلاب اسلامی از همان روز اول سرنگونی نظام بوده و این 
امر به این خاطر بود که ســازمان با نظام و اسلام ضدیت داشت. وی درباره اعلام 
خط شکنجه از سوی سران و کادر مرکزی سازمان اعلام می کند  خط شکنجه چیز 
جدایی از بقیه خطوط سازمان نبود و دنباله همان خطوط درگیری های پس از ۳۰ 
تیر، ترورها و آتش زدن منازل و کشــتن افراد حزب  اللهی و در نهایت همین جریان 
شــکنجه بود.  در ادامه،  حجت الاسلام والمســلمین صداقت، از اســتادان حوزه و 
دانشــگاه و کارشــناس حقوقی، در جایگاه قرار گرفت و دربــاره موضوع عملیات 
مهندسی، ریشه ها و عوامل و آثار آن توضیحاتی ارائه کرد. وی با بیان اینکه در این 
جلســه درباره ماجرای عملیات مهندســی و مظنونانی که در این عملیات به طرز 
فجیعی به شــهادت رسیدند، صحبت شد، اظهار کرد: من به عنوان یک کارشناس 
باید نگاه تحلیلی به این ماجرا داشته باشم. باید بررسی شود که چرا چنین اقداماتی 
صورت گرفته و این شــکنجه ها انجام شــده اســت. بر اســاس اعترافات یکی از 
ســرکردگان این گروهک و مســئول شــاخه نظامی آنها در تهران که توسط وکیل 
شــکات قرائت شد، این شکنجه ها بسیار وحشــیانه بود و مشابه این شکنجه ها را 
حتی در قرون وســطی نیز نمی توان پیدا کرد. این شدت از وحشیگری و جنایت در 
تاریخ بی ســابقه است. حجت الاسلام والمســلمین علی صداقت در ادامه گفت: 
حمله به جهاد سازندگی آریاشهر در ۱۵ اردیبهشت سال ۶۱ که از این مثال ها زیاد 
داریم. اینکــه می گویم اینها از مردم انتقام گرفتند، به این خاطر اســت که بخش 
بزرگی از ترورهای اینها و وحشیگری هایشان در بنگاه های معاملات ملکی رخ داده 
است. ده ها مورد نوشتم؛ بنگاه حمید در خیابان خواجه عبداالله، بنگاه شمس آباد، 
بنگاهی در تهرانپارس، بنگاهی در اســتاد حســن بنا، آژانس رابینسون مرکزی در 
خیابان فاطمی، آژانس رابینسون ۲ در ولیعصر. به معاملات ملکی هایی می رفتند 
کــه عکــس امــام راحــل را در دیوارشــان داشــتند و این افــراد را می کشــتند. 
حجت الاسلام والمســلمین علی صداقت گفت: اینها وارد فاز عملیات مهندســی 
شدند. اینها معتقد بودند ۳۰ نفر از افرادی که در زمان شاه جزء رکن ۲ ارتش بودند، 
بعضا با ســاواک همکاری داشتند. آنها دو ضربه بزرگ اطلاعاتی یکی در ۱۹ بهمن 
۶۰ و یکی هم در ۱۲ اردیبهشــت ۱۳۶۰ خوردند. در آن ضربه بهمن، ســران اصلی 
آنهــا به درک واصل شــدند. کادر مرکزی آنها در ایران ضربه خــورد. در آن زمان 
مسعود رجوی فرار کرده بود. در ۱۲ اردیبهشت هم  عملیات بزرگی صورت گرفت 
و باز کادر اصلی که بحث های نظامی اینها را داشــتند، ضربه خوردند. اینها بعد از 
ایــن با مقدمه نظری ایدئولوژیک، تاریخی و روانی که اعضا را آماده کردند که باید 
انتقام بگیریم، به فاز عملیات مهندسی رفتند. صداقت گفت: علی اکبر راستگو، از 
اعضای جدا شــده ســازمان، در کتابی با عنوان «ســازمان مجاهدین خلق در آینه 
تاریخ» نوشــته اســت: جنگ ما با رژیم، جنگ دو مهندسی اســت؛ هر کدام بیشتر 
شکنجه کند، برنده است. حضرت امام در جلسه ای که سران نظام حضور داشتند، 
گفتند ما قرار نیست مانند رژیم شاه عمل کنیم. وی افزود: مهران اصدقی نیز گفته 
است: گفته شد اگر دیر عمل کنم، موجودیت سازمان ما به خطر می افتد، پس لازم 
اســت یکی از این افراد دستگیر و شکنجه شود تا موجودیت سازمان حفظ شود و 
افراد باید بدانند دلیل شکنجه ما به خاطر این است که این اتفاقات دوباره رخ ندهد 
و کار اطلاعاتی بدون شــکنجه امکان ندارد. همان گونه کــه رژیم این کار را انجام 
می دهد و ما در آینده این کار را انجام نمی دهیم. صداقت گفت: سازمان مجاهدین 
دروغ گفته اســت و شکنجه هنوز ادامه دارد. تا همین امروز جریان شکنجه ادامه 
دارد. علیشــاهی نیروی خود ســازمان در دادگاه حاضر شــد و گفت که در پادگان 
اشــرف هشت ماه شکنجه شده اســت. دندان های وی را سوراخ و داخل آن سیم 
کردند. آنها به اعضای خودشان هم رحم نمی کردند.  وی گفت: چرا باید یک کفاش 
را شکنجه کنند؟ همسر این فرد تازه گواهی نامه رانندگی دریافت کرده بود و تحت 

آمــوزش رانندگی بود. فردی که به همســر کفــاش آموزش رانندگی 
می داد، از اعضای رکن ۲ ارتش بود. اعضای سازمان این گونه استنباط 
کرده بودند که این خانم از طرف کفاش مأمور شــده است همراه این 

فرد جدا شده از ارتش، خانه های تیمی را شناسایی کند.

«شرق» از اقدام شورای عالی فضای مجازی برای رفع فیلتر واتس اپ و گوگل پلی گزارش می دهد

یک گام به پیش
عضو شورای اطلاع رسانی دولت در گفت وگو با «شرق»: 

گام اول رفع فیلتر، تجربه «برد- برد» دولت دکتر  پزشکیان برای کسب رضایت مردم بود

خبر

یادداشت

گزارش

سیـاستسیـاست

 عبدالرحمــن فتح الهی: ســرانجام پس از روزهــا و هفته ها 
کش و قوس سیاســی، مخالفت ها و موافقت هــا و بحث ها و 
بررســی های مفصل کارشناســان، در نهایت  بعد از  ظهر دیروز 
سه شــنبه  واتس اپ و گوگل پلی با اجمــاع رأی مثبت اعضای 
شــورای عالی مجازی رفع فیلتر شد. ســومین جلسه شورای 
عالی فضای مجازی در دولت چهاردهم به ریاســت مسعود 
پزشــکیان، رئیس جمهــور و با حضور ســران قــوای مقننه و 
قضائیــه و همچنین اعضای حقوقی و حقیقی شــورای عالی 
فضای مجازی برگزار شــد. به نوشــته ایرنا، این اقدام گام اول 
طرح رفع محدودیت و فیلترینگ در دولت چهاردهم اســت. 
در همین زمینه ســتار هاشــمی، وزیر ارتباطــات، در مطلبی 
نوشت: «امروز گام اول رفع محدودیت از اینترنت را با همدلی 
و وفاق برداشتیم. از پیگیری رئیس جمهور و همراهی رسانه ها 
و فعــالان ممنونم و بیش از پیــش به این همراهی و همدلی 
نیازمندیم. این مســیر ادامه دارد...». پیش تر، ستار هاشمی  با 
بیان اینکه نتیجه جلسه شــورای عالی فضای مجازی درباره 
فیلترینگ عصر روز سه شــنبه مشخص می شود، خبر داده بود  
«نــگاه وزارت ارتباطــات درباره رفع فیلترینــگ کاملا فعال و 
کارشناســانه بوده است و ســعی کردیم موضوع فیلترینگ را 
در فضای سیاســی دنبال نکنیم و کار را در قالب کارشناســی 
و به دور از هیاهو پیش ببریم». از چند روز گذشــته شماری از 
رســانه ها و مســئولان نیز از تعیین تکلیف فیلترینگ در هفته 
جاری خبــر داده بودند. البته به گفتــه برخی، خروجی عصر 
دیروز شــورای عالی فضای مجازی پایین تر از انتظار و مطالبه 
مردم بود، اما در صورت تداوم این مسیر می توان به رفع کامل 

فیلترینگ سایر پلتفرم های ارتباطی امیدوار بود.

 نامه ۱۳۶ نماینده رادیکال به شورای عالی فضای مجازی علیه 
طرح رفع فیلترینگ

ساعاتی قبل از جلسه مهم دیروز (سه شنبه)  شورای عالی 
فضــای مجازی برای رفــع فیلترینگ، تعــدادی از نمایندگان 
مجلس با انتشــار نامه ای خواستار تداوم فیلترینگ شدند. این 
نماینده ها در نامه خود، ضمــن انتقاد از  رفع فیلترینگ، طرح 
چنین موضوعــی را «هدیه شــگفتانه به دشــمنان در جنگ 
نرم» خوانده اند و از شــورای عالی فضای مجازی خواسته اند 
تــا تحت تأثیر «فضای هیجانی و احساســی» قــرار نگیرد. به 
نظر می رســد این نامــه از جمله آخرین فشــار های مخالفان 
رفع فیلترینگ بر شــورای عالی فضای مجازی پیش از جلسه 
تعیین کننده عصر دیروز این شورا ست. بنا بر ادعای خبرگزاری 
دانشــجو و تا لحظه تنظیم این گزارش، ایــن نامه به امضای 
۱۳۶ نفر از نمایندگان مجلس رسیده است. نکته مهم تری که 
ســایر رسانه ها به آن اشــاره کردند، افراد امضاکننده این نامه 
است. در واقع هویت نامه مذکور مشخص نیست و کسی خبر 
ندارد  امضای پای نامه برای چه کســانی اســت؛ احتمالا باید 
جــزء نمایندگانی باشــند که داعیه شــفافیت حداکثری دارند 
و در این مواقع، شــفافیت موضوعی بدون اولویت می شــود. 
نمایندگان امضاکننده در نامه خود برای اعضای شــورا تعیین 
تکلیف هــم کرده اند و نوشــته اند: «تکلیــف فعالیت یا عدم 

فعالیت ســکوهای خارجی در کشــورمان معلوم است؛ با در 
نظر داشتن آسیب های فرهنگی، امنیتی، اقتصادی و اجتماعی 
قابل توجهی که در گذشــته از فعالیت بی ضابطه این سکوها 
تجربه کرده ایم، عقل حکم می کند که حضور این ســکوها در 
کشــورمان تنها در صــورت تعهد آنها بــه ارزش های جامعه 
اســلامی و رعایت قوانین کشــورمان امکان پذیر است و اینکه 
در کشــورمان نماینده رسمی داشــته، دفتر نمایندگی تأسیس 
کنند، سرورهای مربوط به کاربران ایرانی را به داخل کشورمان 
منتقــل نمایند و از انجــام اقدامات خصمانه  علیه اســتقلال 
و امنیت کشــور خودداری کننــد و به هیچ وجــه در اقدامات 
تروریستی و جنگ ســایبری دشــمنان  علیه ملت بزرگ ایران 

کمک و همکاری نکنند».

روایت ضرغامی از جلسه شورای عالی فضای مجازی و تصمیم 
رفع فیلترینگ

 دربــاره رفع فیلترینگ گام به گام، عزت االله ضرغامی، عضو 
شــورای عالی فضای مجازی، در گفت وگویی با خبرآنلاین به 
تشــریح این جلسه پرداخت. به گفته او، «شورای عالی فضای 
مجازی با آقای رئیس جمهور همراهی کرد و این مسئله مهم 
اســت؛ یعنی هم رؤسای قوا هم نظر شدند و هم اکثریت شورا 
بــا نگاه آقای رئیس جمهور همراهــی کردند». وی ادامه داد: 
«یکی از نکاتی که اعضای شــورای عالی فضای مجازی بر آن 
تأکیــد کردند، این بود که حکمرانــی در فضای مجازی، صرفا 
از طریق فیلترینگ نیســت. درباره روش هــای دیگر  ایجابی و 
سلبی در جلسه شورا بحث شد و درباره اقداماتی که حکومت 
حتی برای تقویت سکوهای داخلی باید انجام دهد، تأکید شد  
رقابــت نابرابری در این حوزه وجــود دارد که درباره آن بحث 
شــد و دوستان در این موارد اتفاق نظر داشتند». ضرغامی این 
را هــم مطرح کرد که  «فعلا یک مرحله مهم از رفع انســداد 
و اعمــال حکمرانی از طریق دیگر در جلســه شــورای عالی 
فضای مجازی انجام گرفت و امیدوارم هر چه جلوتر می رویم 

تصمیمات روشن تری به نفع مردم گرفته شود».

سیدابوالحســن فیروزآبادی: رفع فیلتر گوگل پلی، بشارتی به 
کسب وکارهای دانش بنیان است

سیدابوالحســن فیروزآبــادی، دبیر ســابق شــورای عالی 
فضــای مجازی نیز در گپ و گفت خود بــا خبر آنلاین  باور دارد 
«رفــع فیلتر گوگل پلی نقش مهمی در توســعه نرم افزارهای 
تحت سیســتم عامل اندروید در کشور دارد و بشارتی است که 
بسیاری از کســب وکارهای دانش بنیان می توانند بر اساس آن 
عمل کنند و از این اســتور (store) مهم نرم افزاری اســتفاده 
کننــد». البته از منظر او، «واتس اپ بیش از اینکه یک شــبکه 
اجتماعی باشــد، یک شــبکه ارتباطی اســت و انصافا بستن 
آن هیچ وجهی نداشــت و این اقدام بایــد خیلی زودتر انجام 
می شــد، ولی ماهی را هر وقت از آب بگیرند تازه اســت». از 
دید دبیر سابق شــورای عالی فضای مجازی، «باید امیدوار به 
اجرای گام های بعدی رفع فیلترینگ باشیم،  چاره ای نداریم». 
وی درباره عملیاتی شدن رفع فیلتر این دو سکو هم متذکر شد: 

«اگر بخواهند عملیاتی کنند، همین امشب می توانند این کار را 
انجام دهند و نیاز به دو خط command دارد».

شهاب طباطبایی: گام اول رفع فیلتر، تجربه «برد- برد» دولت 
دکتر پزشکیان برای کسب رضایت مردم بود

پیرو آنچه عنوان شد، شهاب طباطبایی در گفت وگوی خود 
با «شــرق» و ذیل نگاهی کلان تر به اتفاق بعدازظهر دیروز در 
رفــع فیلتر واتــس اپ و گوگل پلی، بــاور دارد:  «مهم تر از گام 
دولــت برای رفع فیلترینگ این دو ســکو، تجربــه  گران بهایی 
بــود که برای این مهم انجام شــد». به این معنا که او تصریح 
می کنــد: «دولت پزشــکیان بدون ایجاد فضــای دوقطبی و با 
حمایت دســتگاه حکمرانی و اجماع در ســطح سران قوا، به 
دنبال تحقق وعــده خود در رفع فیلترینگ بــود». در واکاوی 
بیشــتر نکته مذکور و به گفته این عضو شــورای اطلاع رسانی 
دولــت چهاردهم، « دکتر پزشــکیان حتی قبــل از انتخابات و 
حضور در پاستور، بارها بر اســتفاده از نظر و آرای کارشناسان 
در خصــوص رفع فیلترینگ و حل مشــکل ســایر حوزه ها به 
موازات توافق سازی در ســطح ملی و با هدف کسب رضایت 
مردم تأکید داشت». از این رو دبیرکل حزب ندای ایرانیان، اتفاق 
دیروز را یک «معادله برد- برد» در «سطح ملی» توصیف کرده 
و یقین دارد «با تجربه دیروز در ســایر حوزه ها، دولت می تواند 
با کار کارشناسی، اجماع سازی در سطح ملی و بدون دامن زدن 
به فضای دوقطبی، سایر وعده ها را هم محقق کند». کما اینکه 
به گفته این چهره سیاسی، «سایر مشکلات کشور هم می تواند 
از این طریق حل وفصل شــود». در پیوســت این نکات، شهاب 
طباطبایی  «اقــدام دیروز برای رفع فیلترینگ دو ســکو را گام 
نخست در این رابطه می داند» و از دید او «با تجربه مبارکی که 
بعدازظهر دیــروز روی داد، مخالفان این طرح با آثار و تبعات 
مثبت این اقدام مواجه خواهند شد و در این صورت می توانیم 
شاهد همراهی بیشــتر همه ارکان حاکمیت در سایر حوزه ها 
باشــیم». با چنین قرائتی، عضو شورای اطلاع رسانی دولت به 
تلاش برای کسب رضایت مردم اشاره دارد؛ آن هم در شرایطی 
که از منظر این فعال سیاسی، «کشور بیش از هر زمان دیگری 
به وفاق، اجماع، اتحاد و دوری از اختلافات نیاز دارد». بنابراین 
طباطبایی این نتیجه گیری مهم را دارد که  «اجماع در ســطح 
حاکمیــت برای رفع فیلترینگ، خروجــی مهمی برای اجماع 
در ســطح جامعه و مردم را در پی خواهد داشت»؛ چرا که به 
گفته او، «باید آثار اجماع و وفاق در سطح سیاسی و حاکمیت  
توسط مردم دیده شــود». البته دبیرکل حزب ندا اذعان دارد: 
«بعد از انتشار خبر رفع فیلتر، مردم رضایتمندی خود را از این 
اقدام نشــان دادند. فعلا مزه میوه نوبرانه وفاق در حوزه رفع 
فیلترینگ را مردم می چشــند». اما وی یادآور شد:  « جامعه و 
افکار عمومی در عین حال خواستار گام های جدی تر برای رفع 
فیلتر ســایر سکوها هم هســتند». با این حال، طباطبایی متذکر 
می شــود: «رفع فیلتر همیــن دو پلتفرم  می توانــد به تقویت 
ارتباطــات داخلی کمک کنــد که در ادامــه، تقویت گام های 
دولت برای ادامه همین مســیر و تکــرار تجربه برد-  برد را در 

پی خواهد داشت».

ادامـه از 
صفحه

اول

حمیدرضا  به گذر: فاطمه مهاجرانی در نشســت خبــری هفتگی خود که در محل برگزاری 
«بیست وپنجمین نمایشــگاه بین المللی مخابرات، فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال» برگزار 
شــد، با تقدیــر از مردم برای مشــارکت در پویش «دو درجه کمتر»، اظهار کــرد: این پویش را 
رئیس جمهوری آغاز کرد و با عذرخواهی از ســوی او همــراه بود. البته پیش از این نیز برخی 
رؤسای جمهور  نسبت به موارد دیگری عذرخواهی داشتند، دکتر پزشکیان هم در زمینه تأمین 
انــرژی از مردم عذرخواهی کردند.  در ادامه نشســت دیروز ، فاطمه مهاجرانی در پاســخ به 

«شرق» در رابطه با پرونده فساد ۶۰ هزار تنی برنج توضیحاتی را ارائه کرد.
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرســش «شــرق» مبنی بر اینکه «با توجه به وجود برخی 
گزارش ها از ورود ۶۰ هزار تن برنج تقلبی با فساد بالغ بر هزارو  ۵۰۰ میلیارد تومانی، آیا دولت 
تحقیقاتی در این زمینه داشــته  و از این اتفاق گزارشــی به سازمان بازرسی و قوه قضائیه داده 
شــده اســت؟  برنامه دولت و وزارت جهاد در مقابله با فساد چیســت؟ » گفت: طبق گزارش 
وزارت جهاد کشــاورزی، اختلاط برنج هــای گران قیمت و ارزان قیمــت در برخی محموله ها 

مشاهده شده اســت. برخی اخبار غیرمعتبر اعلام 
کرده انــد  این برنج ها فاســد یا آلوده هســتند، اما 
وزارت جهاد کشــاورزی تأکید کــرده که هیچ گونه 

آلودگی ای در این برنج ها وجود ندارد.
وی ادامــه داد: تنها موضوع اختلاط برنج های 
بــا قیمت های مختلف بوده کــه باعث ایجاد این 
اشــتباه شــده اســت و احتمال دارد این برنج ها 
مسترد یا با نرخ متعادل و بر اساس قیمت ترکیبی 

به فروش برسند.
مهاجرانی یادآور شد: گزارش های سازمان غذا 
و دارو و اســتاندارد نشــان می دهند برنج ها کاملا 
سالم و بدون آلودگی هستند و تنها مسئله، کیفیت 

پخت و نحوه دم کشــی این برنج ها ست.  مهاجرانی افزود: طبق گزارش وزارت جهاد کشاورزی 
نیز هیچ گونه آلودگی و فسادی در این برنج ها وجود نداشته است.

ایران و مصر می توانند در برقراری صلح در منطقه اثر بیشتری بگذارند
سخنگوی دولت در پاسخ به پرســش دیگری درباره دیدار اخیر رئیس جمهوری با همتای 
مصری خود در قاهره، تأکید کرد: محور این دیدار، گســترش تعاملات بین ایران و مصر است و 
دو کشور می توانند در برقراری صلح در منطقه اثر بیشتری بگذارند و امنیت و ثبات در منطقه ، 

به نفع همه خواهد بود.

در حال رایزنی های دیپلماتیک برای بازگشایی سفارتخانه های ایران و سوریه هستیم
وی در پاســخ به پرسشی درباره انتشــار برخی اخبار در زمینه برنامه دولت برای بازگشایی 
ســفارت ایران در ســوریه، گفت: برای ما اهمیت دارد حکومتی مبتنــی بر آرای مردم و حفظ 

تمامیت ســرزمینی سوریه وجود داشته باشد. جلوگیری از رشــد و گسترش تروریسم برای ما 
و منطقه مهم است تا ســوریه و سایر کشورهای پیرامونی آسیب نبینند. درباره سفارتخانه نیز 
رویکرد ما دیپلماتیک است و هم ما و هم آنان آمادگی داریم و در حال رایزنی های دیپلماتیک 
برای بازگشــایی ســفارتخانه های دو کشور هســتیم. مهاجرانی همچنین در پاسخ به پرسشی 
درباره ســرانجام و آثار درخواســت دولت از مردم برای صرفه جویی در مصرف انرژی، یادآور 
شــد: در این پویش، حدود پنج درصد کاهش مصرف گاز و ســه درصد کاهش مصرف برق را 

داشتیم. مردم همراهی خوبی داشتند و نیاز داریم میزان صرفه جویی به ۱۰ درصد برسد.

اقتصاد ما سال هاست مردم را رنج داده 
وی در پاســخ به پرسشــی درباره نگرانی های مردم از وضعیت اقتصادی و سیاســت های 
ارزی اخیر دولت، گفت: مردم به طور طبیعی حق دارند نگران باشند. وقتی دردی وجود دارد، 
نباید بــه فردی که درد دارد بگوییم  هیچ دردی احســاس نکند. درد، نشــانه ای از وجود یک 
مشــکل است و اقتصاد ما سال هاست که مردم را 
رنج داده است. ما تردیدی در این موضوع نداریم 

و از همراهی مردم قدردانی می کنیم.
ســخنگوی دولت با اشاره به قوانین بالادستی 
مانند قانون برنامه هفتم که کاهش تنوع ارزها را 
پیش بینی کرده است، گفت: دولت به همراه بانک 
مرکزی تلاش کرده اســت  با یکپارچه سازی ارزها 
و کاهش فاصله آنها، به ثبات ارزی کشــور کمک 
کند. این اقدام یکی از اولویت های دولت است که 
نه تنها به حذف رانت و فســاد می انجامد، بلکه از 
تولید نیز حمایت می کنــد. وی تأکید کرد: یکی از 
آثار مثبت این سیاســت، حمایــت از تولید داخلی 
اســت. کالاهایی که پیش تر با ارز ارزان وارد کشــور می شــدند، حالا با تغییــرات ارزی، امکان 

صادرات برای کالاهای ایرانی فراهم شده است.
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره توجه به قانون توســعه هفتم و رویکرد 
حداقــل مداخله دولت در بازار و اینکه در این زمینه چه اقداماتی انجام داده تا کشــور بتواند 
به ســمت ثبات اقتصادی برود؟ گفــت: برنامه ملی تولید و اشــتغال، برنامه ملی حمایت از 
اقشــار آســیب پذیر، برنامه ملی رفع ناترازی ها، برنامه ملی کاهش تــورم و برنامه های ملی 
طرح های پیشران به عنوان بســته های عملیاتی ملی با دستور رئیس جمهور تشکیل شده و با 
کمک کارشناســان دانشگاهی جلسات به صورت خیلی مشخص و مرتب در حال انجام است. 

امیدواریم  شاهد وضعیت بهتری در طول یک مدت زمان معنادار  باشیم.
مهاجرانی یادآور شــد: در فاصلــه زمانی انتخابات ریاســت جمهوری چهاردهم و تحویل 
دولت به رئیس جمهور، به دلیل فشــار و بحرانی که کشور تجربه کرد، مردم ایران همدلی در 

مشکلات داشتند و این در کنترل شرایط و ثبات بازار مؤثر بود.

سخنگوی دولت در پاسخ به «شرق» در رابطه  با ورود ۶۰ هزار تن برنج تقلبی و فساد ۱۵۰۰ میلیارد تومانی:

مسئله، اختلاط برنج  ارزان  با  گران بود

بیست و پنجمین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات سازمان مجاهدین خلق:
تشریح عملیات مهندسی گروهک منافقین

اقتصاد و دین داری
در حالی که حضرت شدیدترین 
با تخلفات مالی  برخوردها را 
داشــته کــه در نامه های وی 
منعکس است، اما این دسته 
نسبت به حجم فساد گسترده و چرایی وقوع 
آن ساکت هستند. در حالی که امیرالمؤمنین 
فلسفه پذیرش حکومت را فقر شدید مردم 
بیان کرده است، اینان نسبت به رشد بیش 
از دو برابــری فقــر در دهــه ۹۰ بی تفاوت 
هستند. به راستی رویکردی که اینان دارند، 
فرسنگ ها با نهج البلاغه فاصله دارد. اینان 
از اثرگذاری گســترده اقتصاد بر دین داری 
نیز غافل هستند. پیامبر فرمود «کَادَ الْفَقْرُ 
أَنْ یَکُونَ کُفْراً»، فقر مردم را به کفر و گناه 
می کشــاند؛ به تعبیر امروزی، آسیب های 
اجتماعی اعم از ســرقت، اعتیاد و فحشا  
رشــد می کند و در نتیجه جــرم و گناه در 
جامعــه افزایش می یابــد. از مردمی که 
برای نان شب خویش به هر دری می زنند، 
توقع دین داری خطاست. پیامبر در آخرین 
خطبه خویش خطاب به حاکمان پس از 
خویش فرمود « لَــم یُفقِرهُم فَیُکفِرَهُم »، 
مبادا چنان حکمرانــی کنند که مردم به 
فقر دچار شوند؛ زیرا جامعه فقیر به کفر 
می گراید. از سویی آنان، همه را به خدا و 
دین منسوب می کنند و از سوی دیگر برای 
گذران زندگی انواع معاصی رخ می دهد. 
این نکات تحلیل علمی نیست که معمولا 
این دســته از آنها اطلاعــی ندارند، بلکه 
آموزه های دینی است که اینان باید مروج 
آن باشند. مطالعات تجربی فراوانی نیز از 
تأثیر تورم، فقر و فشــار اقتصادی بر افول 
اخلاق جامعه انجام شــده اســت. آنچه 
تلخ است، این است که اینان سخن خلاف 
یافته هــای علمی و دینــی را به نام دفاع 
از دین بیــان می کنند. به واقع کاریکاتوری 
از دیــن ارائه کرده اند کــه برای هیچ کس 
جذابیتی ندارد. به تعبیــر امیرالمؤمنین، 

لباس وارونه ای بر تن دین کرده اند.

ادامـه در 
صفحه

۳


